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摘要 

 

20 世纪 60 年代末，女性学首先在美国兴起，随着女性主义理论和方法的确

立及其在世界范围内的传播，女性学走上了学科建设之路。近年来，女性学学科

建设在我国高校快速地普及，取得了显著成果，但其中不免存在一些问题。因此，

本论文主要围绕着女性学学科建设这一主题，较为全面、系统地搜集、梳理了英

国女性学学科建设的相关资料，并以英国若干大学的女性学系/项目为案例，详

细探讨了英国大学妇女学系/项目的研究机构、队伍建设、课程设置等，归纳、

总结了女性学学科建设的内容、特点，从而希望得出一些有益的建议，能有助于

推动我国的女性学学科建设。 

本文的主要内容包括以下几个部分：第一部分，概述英国大学女性学学科建

设的历史演进过程；第二部分，从研究机构和队伍发展层面论述和分析英国大学

女性学学科建设的现状；第三部分，对女性学的人才培养及课程设置进行了分析

和探讨；第四部分，根据前文总结出英国女性学学科发展的特点和趋势；第五部

分，概述我国的女性学学科建设发展情况，并结合英国大学女性学学科建设的经

验，对我国大学女性学学科建设提出若干启示和借鉴。 

本研究的主要观点和结论：第一、英国大学女性学起源于校园之外的社会运

动特别是妇女争取平等权利的斗争,它的存在和发展呈现一个由高等学府之外向

高等学府内部渗透的过程。而且它的发展过程受到内外因等多种因素的影响；第

二、随着女性学的发展，英国大学中进行女性学教学和研究的研究机构越来越多，

女性学研究队伍还在不断的发展壮大。同时，要促进女性学的进一步发展，需要

所有利益相关者的共同努力；第三、英国大学女性学的发展中，课程设置已较

完备，人才培养模式多样化，且体现出较明显的校本特征。整个学科的发

展呈现出多元化的发展趋势；第四、虽然女性学在英国学术界的发展不是一帆

风顺,受到传统学科和各方势力的挤压，但英国女性学因其自身的特点和适应社

会的需要而得到不断发展。 

 

关键词: 英国大学；女性学；学科建设 
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Abstract 

Since the late 1960s,Women’s Studies was first rising in the United States, along 
with the development and promotion of women's studies in the United States and the 
world, more and more domestic and foreign scholars pay more attention to the 
construction of women's studies. In recent years, women's studies construction spread 
quickly in China, and have made great progress. However, there are many problems 
need attention. This thesis tries to collect and sort out a large number of relevant 
information of women's studies, and takes some different kinds of colleges in the 
United Kingdom as examples to sum up the characteristics of their subject 
construction. I hope this research will promote the subject construction of the 
women’s studies of China. 

Apart from the preface, the main body consists of four chapters. 

The first chapter outlines the historical evolution of women’s studies in the U.K. 

The second chapter inspects the situation of women’s studies on two levels which are 

reseach institutions and team development. The third chapter analysis and discusses 

the personnel training and curriculum.The fourth chapter sums up the characteristics 

and development of women’s studies.At he end of the chapter, proposes some 

suggestions to the women’s studies construction of China based on the research. 

Major viewpoints and conclusions of this thesis:  

First,Women’s Studies of United Kingdom Universities were originated from 

social movement,especially from women’s struggle for equal rights. And Women’s 

Studies is from the outside of the higher education to its inside.Also,there are lots of 

facts impact on the development of Women’s Studies. 

Second, there are more and more institutions researching Women’s Studies,and the 

research team continued to grow and develop.At the same time, if they want to 

promote the Women’s Studies,it need for all stakeholders to work together.  

Third, the curriculum is comprehensive now,and personnel training model is 

diversification,and reflects a significant school-based feature.Beside these,the entire 

subject showing a wide rage of development trend. 

Fourth, although Women’s Studies forced some squeez,but undeniable it also 

continues to develop . 

 

Key Words: United Kingdom Universities ;Women’s Studies ; Subject Construction 
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